وزارة التعليم العالي و البحث العلمي جامعة الشاذلي بن جديد الطارف كلية العلوم السياسية و الحقوق قسم الحقوق

المستوى= سنة اولى ماستر قانون جنائي المقياس = مصطلحات انجليزية الأستاذة = قصاب بشرى السداسي= الأول

محاضرة رقم 08 مصطلحات قانونية انجليزية

تعريف الفساد

لقد حاولت التشريعات المختلفة لكل دولة التعريف بمصطلح الفساد حيث عرفه التشريع الجزائري كالتالي=

لقد قام المشرع الجزائري باستحداث قانون خاص بجرائم الفساد اسماه بقانون الوقاية من الفساد و مكافحته و الذي استمد احكمه من اتفاقية الأمم المتحدة لمكافحة الفساد فعرف الفساد على انه كل الجرائم المنصوص عليها والمصنفة ضمن التي تمس القطاع العام أو الخاص

وللفساد تأثيرا سلبيا في مختلف أشكاله و صوره و المتمثل في المساس بمنظومة المجتمع ككل وإضعاف قطاعاته ومن أهم صور الفساد نذكر الرشوة المحسوبية الاحتيال استغلال النفوذ الاختلاس الإسراف في المال العام الابتزاز و التهرب الضريبي

Definition of corruption

The various legislations of each country have tried to define the term corruption as Algerian legislation defines it as follows: the Algerian legislature has introduces a law specifically for corruption crimes which it calls the law for the prevention and combating of corruption which derives its rulings from the united nation convention against corruption defining corruption as all crimes stipulated and classified as those affecting the public or private sector

Corruption has a negative impact in its various forms and manifestation which is represented by harming the system of society as a whole of corruption are

bribery, fraud, abuse of influence, embezzlement, evasion and nepotism blackmailing and tax evasion.

أسباب القساد

- الأوضاع السياسية (الاستبداد)
 - الأوضاع الاقتصادية (العقد)
- الأوضاع الإدارية (ضعف أخلاقيات الوظيفة)
 - اتساع مجال و حجم الفساد
- بروز أهمية العلاقات الشخصية في الحياة الاجتماعية الأقليات العرقية و الثقافية
 - الحقبة الاستعمارية
- 1 العوامل الشخصية = وهي ما يخص إقامة العلاقات بين الأشخاص = العمر مدة الخدمة المستوى الدراسي الجنس المهنة و التخصص
- 2 العوامل المؤسسية و التنظيمية = اغلب هذه العوامل تؤثر بشكل مباشر أو غير مباشر في سلوك الفرد تجاه مجتمعه
- 3 العوامل البيئية = مثل عوامل بيئية سياسية و عوامل بيئية اقتصادية عوامل بيئية اجتماعية عوامل بيئية و ثقافية

Causes of corruption:

Political conditions (tyranny)

Economic conditions (contracts)

Administrative conditions (weak job ethics)

The scope and extent of corruption expands

The emergence of the importance o personal relationships in the social life of ethnic minorities and the colonial era.

- 1 Personal factors: which are related to establishing relationships between people : academic gender, profession and specialization
- 2 Institutional and organizational factors: most of these factors directly affect the individual towards his society

3 – Environmental factors: such as political environmental factors and economic environmental factors social factors and legal and cultural factors